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Ministr Antony J. Blinken a kanadská ministryně
zahraničí Mélanie Joly na společné tiskové dostupnosti
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TAJEMNÍK BLINKEN:   Dobré odpoledne, všichni.  Bonjour, tout

le monde .

Ministře zahraničí Joly, Mélanie, jako vždy jsem rád, že vás mohu

přivítat zpět na ministerstvu zahraničí, ve Spojených státech, a je mi

velkým potěšením pokračovat v naší pokračující spolupráci na tolika

otázkách, které spojují naše země.

Jak se na takového blízkého přítele a spojence sluší, diskuse, kterou

jsme dnes vedli, se dotkla neuvěřitelně široké škály kriticky

důležitých otázek, které mají skutečný dopad na životy našich

občanů, Kanaďanů i Američanů, stejně jako lidí v celé zemi.

zeměkoule.

Samozřejmě jsme diskutovali o naší jednotné reakci na válku

prezidenta Putina na Ukrajině, včetně jeho poslední nestydaté snahy

legitimizovat jeho pokus o zábor půdy na Ukrajině. Nikdo se nenechá

zmást tím, co Moskva udělala. Svět viděl způsob, jakým Rusko vedlo

tato takzvaná referenda, kdy ruské okupační síly chodily od dveří ke

dveřím a nutily ukrajinské občany, aby odevzdali svůj hlas se zbraní v

ruce. Celý proces kolem těchto předstíraných referend byla úplná

fraška.

Spojené státy neuznávají a nikdy neuznají žádný z nároků Kremlu na

suverenitu nad částmi Ukrajiny, které se zmocnily násilím a které se

nyní snaží začlenit do Ruska. Jak jsem řekl minulý týden v Radě

bezpečnosti OSN, toto území je a zůstane ukrajinské a Ukrajina má

plné právo bránit svou zemi, bránit svůj lid a vzít si zpět území, které

jí Rusko zabralo.
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Kanada a Spojené státy, stejně jako mnoho národů po celém světě, na

to vidí z očí do očí: toto jsou jen poslední z dlouhé řady akcí Ruska od

zahájení své útočné války proti Ukrajině, které porušují mezinárodní

právo, které pohrdají principy suverenity a územní celistvosti, které

jsou základem celého mezinárodního řádu nezbytného pro udržení

míru a bezpečnosti na celém světě. A to vše svědčí o naprostém

pohrdání Kremlem právy a vůlí ukrajinského lidu.

Také jsem jasně řekl, že když Rusko udělá tento krok, Spojené státy a

naši spojenci a partneři uvalí rychlé a vážné náklady na jednotlivce a

subjekty – v Rusku i mimo něj – které poskytují politickou nebo

ekonomickou podporu nezákonným pokusům o změnu statutu

Ruska. ukrajinské území. Dnes jsme právě to udělali v koordinaci s

Evropskou unií a podobné kroky podniká i Kanada.

Vydáváme také jasné varování, podporované vůdci G7: Poženeme k

odpovědnosti každého jednotlivce, subjekt nebo zemi, která poskytne

politickou nebo ekonomickou podporu nezákonným pokusům

prezidenta Putina změnit status ukrajinského území. Na podporu

tohoto závazku ministerstva financí a obchodu uvolňují nové pokyny

o zvýšených sankcích a rizicích kontroly vývozu pro subjekty a

jednotlivce v Rusku i mimo něj, které jakýmkoli způsobem podporují

falešná kremelská referenda, údajnou anexi a okupaci částí Ruska.

Ukrajiny.

Také dnes podnikáme kroky v Radě bezpečnosti OSN, abychom

pohnali Rusko k odpovědnosti za falešná referenda a údajné anexe.

Pokud Rusko zablokuje Radu bezpečnosti v plnění jejích povinností,

požádáme Valné shromáždění OSN, kde má každá země hlasovací

právo, aby bylo jasné, že je nepřijatelné překreslovat hranice silou.

Každá země má zájem na odsouzení těchto kroků.

Jak tento týden řekl generální tajemník OSN Guterres, cituji: „Charta

[OSN] je jasná. Jakákoli anexe státního území jiným státem

vyplývající z hrozby nebo použití síly je porušením zásad Charty

[OSN] a mezinárodního práva.“
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Spojené státy, Kanada a naši další spojenci a partneři budou nadále

pomáhat Ukrajině v boji na obranu jejího území proti ruské agresi. S

novou bezpečnostní pomocí, kterou jsme oznámili právě tento týden,

nyní Spojené státy vyčlenily přibližně 16,9 miliardy dolarů na

bezpečnostní pomoc Ukrajině, a to až do ledna 2021.

Na našem setkání jsme s ministrem zahraničí diskutovali o

způsobech, jak nadále podporovat Ukrajinu a naše evropské

spojence, když se připravují na těžkou zimu, která je před námi. Náš

závazek vůči suverenitě Ukrajiny, její nezávislosti a její územní

celistvosti je pevný.

Spojené státy a Kanada budou také pokračovat ve spolupráci na G7,

aby pomohly obyvatelům nejhůře zasaženým válkou prezidenta

Putina, včetně poskytování záchranné pomoci lidem nejvíce

postiženým bezprecedentní globální potravinovou krizí. A budeme i

nadále křišťálově jasně dávat najevo, že my a naši spojenci v NATO

jsme připraveni bránit každý centimetr území NATO.

Spojené státy a Kanada také stojí společně v reakci na prakticky

každou velkou globální výzvu, která má dopad na naše lidi, stejně

jako my již 150 let.

Kanada je hluboce ceněným spojencem a partnerem napříč

arktickým regionem v Arktické radě, kde společně pracujeme na

podpoře udržitelného hospodářského růstu a zároveň na boji proti

klimatické krizi. V nadcházejících týdnech Spojené státy zveřejní naši

strategii pro Arktidu, aby tyto cíle podpořily, a těšíme se na

pokračování úzké spolupráce s Kanadou na jejich uskutečnění.

Stejně jako Spojené státy je Kanada jak atlantickou, tak

tichomořskou zemí, a viděli jsme to minulý týden na Valném

shromáždění, kde se Kanada připojila k ministerským schůzkám

Partners in Blue Pacific a Posílení atlantické spolupráce, které jsme

pořádali. Tyto iniciativy podpoří naše společné cíle prosperující,

odolné a bezpečné oceánské oblasti v Atlantiku i Pacifiku.
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Společně pracujeme na ukončení epidemií HIV/AIDS, malárie a

tuberkulózy. I zde jsme viděli kanadské vedení vystavené na Valném

shromáždění s mimořádně štědrým příspěvkem premiéra ve výši více

než 900 milionů dolarů do Globálního fondu při jeho sedmém

doplnění.

Kanada, Mexiko a Spojené státy jsou partnery v USMCA, jehož

prostřednictvím posilujeme dodavatelské řetězce, podporujeme

silnou ochranu pracovních práv a urychlujeme přechod na čistou

energii ve stále integrovanější Severní Americe.

Od prosince se naše země spojily s cílem mobilizovat více než 294

milionů USD v mezinárodních závazcích pro Haiti. Hluboce

oceňujeme vedoucí postavení Kanady při spouštění Fondu OSN pro

košíky s cílem zlepšit bezpečnost občanů a posílit vymáhání práva na

Haiti – úsilí, které Spojené státy hrdě podporují. V těchto extrémně

těžkých časech pro haitský lid vyzýváme více partnerských zemí, aby

přispěly k této zásadní věci.

Oceňujeme také vedoucí postavení Kanady při zahájení Deklarace

proti svévolnému zadržování ve vztazích mezi státy. To sbližuje

národy, aby vyslaly co nejjasnější zprávu, že svévolné zadržování

cizích státních příslušníků je nepřijatelné a vlády, které se do této

praxe zapojí, budou čelit následkům.

Diskutovali jsme o způsobech, jak prohloubit již tak pozoruhodně

živý obchodní a obchodní vztah, jak posílit naši kolektivní

konkurenceschopnost a vytvořit dobře placená pracovní místa pro

lidi na obou stranách naší hranice. Spojené státy a Kanada jsou

samozřejmě již navzájem největšími obchodními partnery s více než

deseti – 2 miliardami dolarů, promiňte, se zbožím a službami, které

mezi námi procházejí každý den. Ale víme, že společně můžeme

udělat ještě více ve prospěch našich lidí.
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Jedním ze způsobů, jak toho dosáhnout, je prostřednictvím zákona o

snižování inflace, který poskytuje více než 368 miliard dolarů na

technologie čisté energie, jako jsou elektrická vozidla a součásti

baterií, které jsou vyráběny v Severní Americe. Je to největší a

nejambicióznější investice do klimatu v historii naší země; nabízí

nám šanci prohloubit naši ekonomickou integraci a rozšířit

inkluzivní ekonomické příležitosti pro naše lidi.

Další způsob je prostřednictvím zákona o čipech a vědě, který

poskytne finanční prostředky na rozvoj odolných dodavatelských

řetězců polovodičů v Severní Americe, které jsou klíčové pro tolik

zboží, na které se spoléháme, od chytrých telefonů přes myčky

nádobí až po automobily. Naše dodavatelské řetězce polovodičů jsou

již hluboce propojeny, přičemž americké společnosti jako IBM a

Skyworks provádějí výzkum, vývoj, design a balení v Kanadě.

Je těžké si představit dvě země, které spolupracují tak úzce a napříč

tolika oblastmi jako Kanada a Spojené státy. A není to jen proto, že

naše osudy a zájmy jsou tak úzce propojeny, ale také proto, že k

těmto výzvám a příležitostem přistupujeme z místa sdílených

hodnot. Více než kdy jindy jsme v tom spolu.

Takže, Mélanie, jako vždy vám děkuji za návštěvu – ale, co je

nejdůležitější, děkuji za vaše partnerství, děkuji za vaše přátelství na

profesionální i osobní úrovni. Jsme nejbližšími spolupracovníky. Je

to něco, čeho si hluboce vážím a jsem za to vděčný každý den. Je

dobré tě mít.

MINISTR ZAHRANIČÍ JOLY:   Děkuji. Děkuji, Tony.  Srdečně ,

Tony. Je pro mě opravdu potěšením být zde na mé druhé návštěvě

ministerstva zahraničí. Ale než začneme, rád bych také řekl pár slov,

protože Kanaďané slaví Národní den pravdy a smíření.

(přes tlumočníka) V tento den ctíme děti, které se nikdy nevrátily

domů, přeživší, jejich rodiny a jejich komunity.
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(v angličtině) Cesta usmíření je dlouhá a bolestivá. Je to ta, kterou si

musíme vybrat, abychom každý den chodili s domorodými lidmi.

(Přes tlumočníka) Milý Tony, jak říkám pokaždé, když sem s tebou

přijedu, je to skvělé – doufám, že bych tě brzy rád hostil v Kanadě.

(V angličtině) Kanada a Spojené státy a zmíněný ministr Blinken

sdílejí zvláštní, jedinečný vztah. Naše dvě země samozřejmě spojuje

geografie a historie. Jsme přátelé, spojenci, obchodní partneři,

protože víme, že spolu jsme silnější, když samozřejmě stojíme spolu.

Investujeme do vzájemných úspěchů. Bojovali jsme bok po boku na

mnoha bojištích, protože byl ohrožen náš způsob života, naše

demokratické hodnoty.

Vladimir Putin se nezastaví před ničím, aby upevnil svou moc a

prosadil svou dominanci. Hlasování o integraci ukrajinských území

do Ruské federace je hrubým pokusem formalizovat dobytí

prezidenta Putina prostřednictvím politického divadla. Jak řekla

Kanada a spojenci NATO, předem připravené výsledky těchto

referend nemají žádnou legitimitu a nebudou nikdy uznány. Doněck,

Luhansk, Cherson a Záporoží zůstanou ukrajinským územím.

Kanada dnes uvalila sankce na 43 nových oligarchů, takzvaný řídící

orgán v Chersonu, a 35 představitelů podporovaných Ruskem v

Doněcku, Luhansku, Chersonu a Záporoží.

(Přes tlumočníka) Takže dnes Kanada uvalí nové sankce na 43

oligarchů, na takzvané vůdce Chersonu, 35 vysokých představitelů

Ruska v Doněcku, Luhansku, Chersonu a Záporoží.

(v angličtině) Odvážné ženy po celém Íránu jsou v současnosti v

ulicích a protestují proti tragické vraždě Mahsy Amini. Kanada je

pozdravuje a my chceme všem říci, že stojíme za nimi a říkáme, že

práva žen jsou lidská práva.

(Přes tlumočníka) Íránský režim má dlouhou historii systematického

porušování práv obyvatelstva a nadále pronásleduje lid.
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(V angličtině) Tento režim také ukázal nestydaté pohrdání lidským

životem s Flight PS752. Kanada uvalí sankce na takzvanou

mravnostní policii a její vedení a Kanada požene Írán k odpovědnosti

za svůj zločin.

Zatímco bojujeme za lidská práva, diskutovali jsme s ministrem

Blinkenem také o našem úsilí posílit mezinárodní mír a bezpečnost, a

to i prostřednictvím prohloubení angažovanosti v Indo-Pacifiku.

Sdílíme vizi svobodného,   otevřeného a inkluzivního indicko-

pacifického regionu. Oba věříme v posílení našich diplomatických a

ekonomických vazeb s regionem a v odolnost našich globálních

dodavatelských řetězců. A pan ministr se právě zmínil zejména o

legislativě CHIPS ao této iniciativě a samozřejmě se chceme ujistit, že

jak Spojené státy půjdou vpřed, poskytneme také naše skvělé

odborné znalosti a – pokud jde o kritické nerosty, pokud jde o těžbu,

ale také výrobní.

Kanada s potěšením pokračuje v práci jako řádný člen partnerství

Blue Pacific. Spolu s tajemníkem Blinkenem jsme byli společně na

Valném shromáždění OSN, na okraji Valného shromáždění OSN,

abychom hovořili o této zcela nové iniciativě.

Nyní, před několika týdny, prezident Biden promluvil k Američanům

v Independence Hall ve Philadelphii a řekl, že demokracie a rovnost

jsou pod útokem a že Američané bojují o svou duši – o duši svého

národa. Vím, že tato slova u Kanaďanů hluboce rezonují. Kanada

není imunní vůči stejným hrozbám pro naši demokracii, vůči bující

dezinformacím na sociálních sítích, vůči pocitům tísně vůči našim

institucím. Naše odhodlání tváří v tvář těmto výzvám však nikdy

nebylo silnější. Zůstaneme rozhodní v naší obraně demokracie a

zůstaneme jednotní – jednotní v naší vizi svobodnějšího a

demokratičtějšího světa, jednotní v naší snaze o spravedlivější a

rovnoprávnější společnost a jednotní v našem odhodlání zachovat

naše instituce pro budoucí generace.
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(Přes tlumočníka) Protože tím, že zůstaneme jednotní, neexistuje

žádné omezení toho, čeho by naše dva národy mohly společně

dosáhnout.

MODERÁTOR:   Děkuji. Vezmeme naši první otázku od Shauna

Tandona s AFP.

OTÁZKA:   Ahoj. Ahoj.

SEKRETÁŘ BLINKEN:   Ahoj, Shaune.

OTÁZKA:   Děkuji. Pro začátek, pane tajemníku, jen jménem

tiskového sboru upřímnou soustrast nad ztrátou vašeho otce. Chtěl

jsem se o to s vámi podělit – chtěl jsem vyjádřit soustrast jménem

Asociace korespondentů ministerstva zahraničí.

SEKRETÁŘ BLINKEN:   Děkuji. Děkuji mnohokrát.

OTÁZKA:   Díky. Mohl bych dnes navázat na pár věcí o Ukrajině a

Rusku? Vám oběma: prezident Putin, dnes zmínil, řekl, že za to, co se

stalo na Nord Streamu, může Západ. Vím, že to Spojené státy již

odmítly. Máte nějaké hodnocení toho, co se vlastně stalo? Mohlo by

se jednat o porušení – mohlo by se tím odvolávat na článek 5 pro

NATO? A co to vypovídá o bezpečnosti Pobaltí? Je tam potřeba zvýšit

zabezpečení?

A prezident Zelenskyj v reakci na – v reakci na to, co se dnes stalo,

vyzval k urychlenému členství v NATO. Máte na to nějaký názor?

Myslíte si, že by měly být všechny země – v NATO by s tím měly být

na palubě?

A kdybych jen mohl navázat na jednu věc, kterou zmínil ministr

zahraničí. Zmínil jste demokracii. V neděli jsou v Brazílii volby.

Zajímalo by mě, zda vy dva vedli nějaké rozhovory o tom, jak k tomu

přistupovat, kdy uznat výsledky, zda existují nějaké obavy o

zachování stability demokracie v druhé nejlidnatější zemi západní

polokoule. Díky moc.
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SEKRETÁŘ BLINKEN:   (ve francouzštině.)

MINISTR ZAHRANIČÍ JOLY:   (Ve francouzštině.)

SEKRETÁŘ BLINKEN:  Shaune, děkuji. Za prvé, pokud jde o

plynovody, jsme ve velmi úzkém kontaktu s našimi partnery v Evropě

– zejména s Dánskem a Švédskem. Podporujeme vyšetřování těchto

útoků na potrubí a pracujeme na tom, abychom byli schopni určit,

kdo je odpovědný. Ale nechci předbíhat těm vyšetřováním; že práce

pokračují. Myslím, že už si všichni dobře uvědomují něco, na co

Mélanie narážela šířeji, ale specificky pro Rusko, což jsou nehorázné

dezinformační a dezinformační kampaně, kterých se účastní. Takže

opravdu nemám co říct k absurdnímu obvinění prezidenta Putina, že

my nebo jiní partneři nebo spojenci jsme za to nějak zodpovědní, ale

dostaneme se k podstatě toho, co se stalo, a sdílíme tyto informace,

jakmile budeme – jakmile je budeme mít.

Pokud jde o NATO a Ukrajinu, naše pozice je a zůstává jasná a stejná,

jaká byla. Důrazně podporujeme otevřené dveře NATO. Důrazně

podporujeme přijímání zemí, které chtějí vstoupit do NATO a které

mohou rozšířit schopnosti NATO. Existuje proces, jak to udělat, a

země budou tento proces nadále následovat.

A pokud jde o Brazílii a volby, evidentně se nedostaneme do voleb v

jiné zemi. Mohu jen obecně říci, že Brazílie má velmi silné

demokratické instituce, včetně velmi silných volebních institucí,

které znovu a znovu předváděly, a očekáváme, že tomu tak bude i v

nadcházejících volbách o tomto víkendu.

MINISTR ZAHRANIČÍ JOLY:   K tomu dodáváme, že

samozřejmě podporujeme prohlášení NATO a EU o sabotáži

ropovodů. Myslíme si, že je to velmi důležitá evropská infrastruktura.

Proto jsem měl také příležitost mluvit se svým dánským a švédským

protějškem a samozřejmě jsme o tom mluvili také.
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Pokud jde o samotná referenda, slyšeli jste, co jsem řekl o tom, že jde

o Putinovo politické divadlo, ale upřímně řečeno, nikdo to nekupuje.

Takže oslovujeme mnoho zemí světa, abychom se ujistili, jak zmínil

generální tajemník OSN, že je jasné, že je to v rozporu s

mezinárodním právem a že proti tomuto porušování pevně stojíme.

Ohledně NATO – tedy vstupu Ukrajiny do NATO – se náš postoj

nezměnil. Bylo to stejné, v podstatě věříme v politiku NATO

„otevřených dveří“ a vždy jsme byli pro vstup Ukrajiny do NATO.

A konečně ohledně Brazílie, moje komentáře jsou samozřejmě stejné

jako u ministra v tom smyslu, že se nebudeme vměšovat do

brazilských voleb, ale mohu říci, že s Tonym příští týden zamíříme do

OAS. Budeme v Peru, a proto se těšíme na setkání s – doufáme – s

našimi budoucími protějšky, pokud tomu tak bude. A zjevně budeme

vést silné diskuse o budoucnosti demokracie na naší polokouli.

PAN PATEL:   Dále pojďme k Jamesi McCartenovi s kanadským

tiskem.

OTÁZKA:   Děkuji mnohokrát. Děkuji vám oběma, že jste to dnes

udělali. Pokud jde o Nord Stream, pane ministře, bez ohledu na

odpovědnost, situace dodávek energie v Evropě je zjevně špatná a v

důsledku toho se bude jen zhoršovat. Zajímalo by mě, jestli jste dnes

vy dva vůbec mluvili o tom, co mohou vaše dvě země udělat nezávisle

nebo společně, aby pomohly zmírnit část tohoto tlaku. A existuje ve

světle toho zvýšený pocit nebezpečí, pokud mluvíme o poskytování

zásob – přepravě zásob přes oceán, je to tak jednoduché, nebo je to

nyní v důsledku těchto útoků složitější?

TAJEMNÍK BLINKEN:   Myslím, že nejprve je důležité objasnit,

že tyto plynovody – tedy Nord Stream 1 a Nord Stream 2 – v tuto

chvíli nečerpaly plyn do Evropy. Nord Stream 2 nikdy nebyl uveden

do provozu, jak je dobře známo. Nord Stream 1 byl několik týdnů

odstaven kvůli ruskému vyzbrojování energetiky.
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To, co jsme dělali – a také jsme na tom společně pracovali mnoho a

mnoho týdnů, když jsme viděli ruskou agresi na Ukrajině a jak jsme

viděli pokračující vyzbrojování energetiky ze strany Ruska – je velmi

úzká spolupráce s evropskými partnery. stejně jako země po celém

světě, aby se ujistil, že na světových trzích je dostatek energie. A tak

jsme výrazně zvýšili naši produkci a také zpřístupnění zkapalněného

zemního plynu do Evropy. A nyní jsme předním dodavatelem LNG

do Evropy, abychom pomohli kompenzovat veškerý plyn nebo ropu,

o které přichází v důsledku ruské agrese proti Ukrajině.

Pracovali jsme na uvolnění ropy z naší strategické rezervy ropy,

abychom se také ujistili, že na trzích je ropa, a abychom pomohli

udržet ceny na nízké úrovni. Zapojili jsme se s Evropskou unií a před

měsíci jsme zřídili pracovní skupinu, která bude přímo s Evropou

pracovat na způsobech, jak snížit poptávku, abychom pomohli

přečkat zimu, a také jak usilovat o dodatečné dodávky a najít

způsoby, jak urychlit přechod na obnovitelné zdroje. i když

procházíme tímto náročným obdobím. Takže všechny tyto práce

pokračují.

Můj vlastní pocit – a zmínil jsem se o tom nedávno – je, podívejte se,

že je třeba udělat hodně tvrdé práce, aby země a partneři přečkali

zimu. Evropa sama podnikla velmi významné kroky ke snížení

poptávky, ale také se podívala na způsoby, jak současně pokračovat v

přechodu na obnovitelné zdroje. A to je nakonec také obrovská

příležitost. Je to obrovská příležitost, jak jednou provždy odstranit

závislost na ruské energii, a tak vzít Vladimiru Putinovi zbraňování

energie jako prostředku k prosazování jeho imperiálních plánů. To je

velmi významné a nabízí to obrovskou strategickou příležitost pro

nadcházející roky, ale mezitím jsme odhodláni udělat vše, co je v

našich silách, abychom zajistili, že důsledky toho všeho nebudou nést

občané našich zemí, resp. hmota,

MINISTR ZAHRANIČÍ JOLY:   Abychom k tomu dodali,

skutečně jsme navýšili výrobu, a proto jsme zvýšením výroby vyváželi

do USA, abychom to nakonec poslali do Evropy. Jonathan
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Wilkinson, ministr přírodních zdrojů, byl v této věci také v úzkém

kontaktu se svým protějškem.

Těšíme se také na to, kde Kanada může skutečně něco změnit, je

prostřednictvím našeho nového zařízení na LNG Kitimat, které bude

schopné poskytovat LNG od roku 2025, a tím zvýšit produkci a snížit

ceny. To bude také užitečné pro naše evropské přátele. A jak bylo

zmíněno, když byl nedávno v Kanadě kancléř Scholz se svým

vicekancléřem, spolupracujeme také s Němci a mnoha dalšími

evropskými spojenci na hledání řešení pro příští roky, pokud jde o

obnovitelné zdroje a velmi důležité významné investice do součástí

tohoto plánu je také vodíkové zařízení v Stephenville, Newfoundland.

Takže tam chceme být krátkodobě s existujícím kontextem, který

známe. Chceme tam být ve střednědobém horizontu a chceme tam

být dlouhodobě. Evidentně nás situace energetické bezpečnosti v

Evropě velmi zaujala, a proto jsme v režimu řešení.

PAN PATEL:   Joel Gehrke, Washington Examiner.

OTÁZKA:   Ahoj, děkuji vám oběma, že jste to udělali. Začnu

otázkou o Íránu a poté se vrátím k Ukrajině. Pane tajemníku,

Amnesty International říká, že k zastavení násilného potlačování

protestů v Íránu je zapotřebí kolektivní akce – to je citát – „kolektivní

akce mezinárodního společenství [která jde] nad rámec…

odsuzujících prohlášení,“ konec citátu. A nyní byl v Iráku zabit

americký občan, jak potvrdilo ministerstvo zahraničí, a IRGC použily

balistické střely a další munici při sérii úderů v Iráku. Mají na to USA

odpověď nad rámec odsuzujících výroků?

Na Ukrajině jsme tento týden viděli vysokého ukrajinského

zpravodajského úředníka, který řekl, že existuje velmi vysoké riziko –

že Rusko nějakým způsobem použije taktickou jadernou zbraň. Jeho

doporučení ve světle toho bylo volat po protiraketových systémech z

USA. Myslíte si, že existují – existují zbraně, které mohou USA

poskytnout ke zmírnění hrozby taktického jaderného úderu? Myslíte
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si, že prozíravou odpovědí na takovou jadernou hrozbu je pokusit se

odstrašit modernizací ukrajinské výzbroje nebo udržet vojenskou

pomoc USA pod nějakou hranicí, která by mohla být provokativní?

A pak se samozřejmě Kanada i Spojené státy minulý měsíc zúčastnily

konference v Kodani, která byla zaměřena na to, jak poskytnout

Ukrajincům dlouhodobou podporu. Zjevně se usazujeme na delší –

mnohem delší konflikt, než možná kdokoli čekal. Když zvažujete

možnosti dlouhodobé podpory, myslíte si, že Západ potřebuje

pomoci Ukrajině s přechodem k výcviku na pokročilejších systémech

NATO, ať už jde o tanky nebo stíhačky nebo cokoli jiného? Nebo by

se mělo zaměřit spíše na finanční podporu, třeba pro zvýšení

obranné kapacity – výrobu obranného průmyslu v České republice a

na dalších místech, která mohou vyrábět starší vybavení ruského

typu, které znají? Děkuji.

SEKRETÁŘ BLINKEN:   Je toho hodně. (Smích.)

MINISTR ZAHRANIČÍ JOLY:   To je vlastně víc – jedna – než

jedna otázka.

SEKRETÁŘ BLINKEN:   Chlapče. Nech mě to nejdřív bodnout –

MINISTR ZAHRANIČÍ JOLY:   Jo.

SEKRETÁŘ BLINKEN:   — Mélanie, a pak se otočte na vás. Za

prvé, o Íránu, počínaje protesty, je prostá pravda tato: Mahsa Amini

by měla být naživu právě teď a její smrt sama o sobě je hlubokou

urážkou lidských práv v Íránu a ostatně všude. Když vidíme íránskou

vládu střílet do pokojných demonstrantů a pak lidem odříznout

přístup ke globálnímu internetu, nejen to sledujeme. V reakci na to

podnikáme kroky. Viděli jste některé z akcí, které jsme již podnikli.

Určili jsme takzvanou mravnostní policii, instituci odpovědnou za její

smrt, a také sedm dalších íránských bezpečnostních úředníků

zapojených do porušování lidských práv.
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Zároveň – a o tom jsme mluvili dříve v týdnu – vydalo ministerstvo

financí nové licence, které usnadní poskytování komunikačního

vybavení, softwaru a hardwaru Íráncům, aby jim umožnily lépe

komunikovat mezi sebou a také se zbytkem svět. A to vše pokračuje.

Budeme i nadále hledat způsoby, jak podporovat ty, kteří se v Íránu

pokojně vyjadřují, a také podnikat kroky proti těm, kteří jsou

odpovědní za nejrepresivnější porušování lidských práv, jaké si lze

představit. Po celém světě, včetně mezinárodních institucí, také roste

sbor odsuzujících lidí, o čemž jsme dnes s ministrem zahraničí

diskutovali.

S ohledem na raketové útoky, které se odehrály, to byl v první řadě

útok na iráckou suverenitu, který jsme znovu a znovu viděli přicházet

z Íránu. Tváří v tvář této agresi podporujeme naše irácké a kurdské

partnery. Samozřejmě jste viděli mezinárodní odsouzení íránských

akcí, včetně samotné irácké vlády, a vždy nám bylo jasné, že Írán

nemůže a nebude jednat beztrestně.

Prokázali jsme, že jsme ochotni použít širokou škálu nástrojů, které

máme k dispozici, abychom čelili zlovolným a destabilizujícím

aktivitám Íránu v regionu. Dělali jsme to v minulosti a podle potřeby

v tom budeme pokračovat i v budoucnu. To zahrnuje i sankce.

Zahrnuje další finanční opatření. Zahrnuje diplomatický nátlak.

Použili jsme všechny nástroje v našem arzenálu podle potřeby, a když

na to přijde, prezident Biden neváhal jednat, aby ochránil naše

občany i členy našich služeb před útokem. Situaci tedy velmi bedlivě

sledujeme a samozřejmě koordinujeme s našimi partnery, zejména v

regionu.

Pokud jde o rétoriku, kterou jsme slyšeli od prezidenta Putina o

jaderných zbraních, slyšeli jste nás tento týden mluvit přímo v OSN.

Tento druh volných řečí o jaderných zbraních je vrcholem

nezodpovědnosti a je to něco, co bereme velmi vážně. Velmi pečlivě

sledujeme, zda Rusko skutečně nedělá něco, co by naznačovalo, že

uvažuje o použití jaderných zbraní. Do dnešního dne jsme je neviděli

podniknout tyto akce, ale také víme, že Rusko je zapojeno do
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strašlivého – strašlivé brutalizace Ukrajiny. A tak hrozby, které

dělají, bereme velmi vážně. Pokud jde o záměr prezidenta Putina,

nebudu spekulovat o tom, co má na mysli. Mohu vám jen říct, že

plánujeme proti všem možným scénářům, včetně tohoto.

Pokud jde o dlouhodobou podporu Ukrajině, je to velmi důležitá

otázka a myslím, že stojí za to zdůraznit několik věcí. Člověk je na

každém kroku v ruské agresi proti Ukrajině, pracovali jsme na tom,

abychom Ukrajincům dostali to, co potřebují, aby se mohli účinně

bránit agresi. To začalo před agresí, jak víte, jak jsme viděli, že možná

přichází. I když jsme se snažili udělat vše, co bylo v našich silách,

abychom to zastavili, abychom tomu zabránili, pracovali jsme na

tom, abychom pomohli Ukrajincům připravit se na agresi a

spolupracovali jsme na tom se spojenci a partnery.

Když se vrátíme před rokem – před rokem ke Svátku práce –

prezident poprvé stáhl obranné vybavení na Ukrajinu. Další

významnou událost jsme udělali těsně před Vánocemi – opět dlouho

před ruskou agresí. Tím se do ukrajinských rukou dostaly právě ty

věci, které potřebovali a tak efektivně využívali – žihadla, oštěpy k

odrazení agrese namířené proti Kyjevu ve snaze ovládnout celou

zemi. To se nepodařilo z velké části kvůli odvaze ukrajinského lidu,

ale také proto, že jsme jim pomohli se připravit.

Od té doby se snažíme, abychom se přizpůsobili a přizpůsobili, jak se

mění povaha agrese, abychom se ujistili, že mají to, co potřebují – ale

nejen to, že mají to, co potřebují, že to mohou efektivně používat a

udržovat to. Stále častěji vidíte, jak standardní systémy NATO míří

na Ukrajinu, aby se vypořádaly s pokračující ruskou agresí. Součástí

toho je školení a právě teď probíhá školení mimo Ukrajinu, abychom

se ujistili, že když jim tyto systémy poskytujeme, jsou schopni je

efektivně používat. A myslím si, že do budoucna Ukrajina chce a

potřebuje silný obranný a odstrašující systém, díky kterému je v

budoucnu méně pravděpodobné, že Rusko bude vůči Ukrajině jednat

agresivně, a pokud to přesto udělá, je Ukrajina velmi dobře

připravena.
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Takže i když v tuto chvíli pracujeme na tom, abychom se ujistili, že

mají to, co právě teď potřebují, pracujeme s nimi také ve

střednědobém a dlouhodobém horizontu, abychom se ujistili, že mají

to, co potřebují, aby měli účinnou obranu a účinný odstrašující

prostředek proti Rusku. Nebudu zabíhat do detailů toho, co to

obnáší, ale je to velmi důležitá otázka, kterou právě teď řešíme.

MINISTŘKA ZAHRANIČÍ JOLY:  Takže velí dlouhou odpověď,

myslím. Takže pokud jde o Írán, Kanada se samozřejmě staví proti

těmto silným ženám Íránu, které pokojně protestují v ulicích

Teheránu a po celém území. Proto jsem se jim také zmínil o naší

vytrvalé podpoře, když jsem byl na Valném shromáždění OSN a

přednesl jsem národní projev za Kanadu. Proto také sankcionujeme

takzvanou mravnostní policii, jako to dělají USA – a klíčové vůdce

této mravnostní policie. Ale musím říct, že spousta věcí je na stole. A

udělali jsme hodně, ale musíme udělat víc a uděláme víc. Kanada

také stojí v čele – rezoluce OSN před Valným shromážděním, která

zajišťuje, že obecně odsuzujeme porušování lidských práv Íránem. A

to je důvod, proč budeme i nadále nabízet a prezentovat toto vedení

před OSN spolu s mnoha národy,

K otázce Ukrajiny obecně, samozřejmě – a zvláště k otázce jaderných

hrozeb, slyšeli jste ministra, slyšeli jste Jense Stoltenberga, šéfa

NATO, a mnozí z nás říkají, že pokud jde o jadernou energii, nikdo

nevyhraje. To je samozřejmě nemyslitelné, ale musíme být

připraveni a právě o tomto problému vedeme rozhovory zejména v

rámci G7.

Také na otázku, zda toto – referenda a tuto takzvanou anexi území

Ruskem, to samozřejmě neuznáváme. Nechceme tomu dát žádnou

formu legitimity, a proto to nezmění naši vojenskou strategii. A proto

budeme nadále posílat zbraně a řekl bych, že hlavně tam, kde má

Kanada odbornost, je výcvik ukrajinských důstojníků. Děláme to od

roku 2014. Před válkou jsme vycvičili už 30 000 ukrajinských vojáků.

A tak v tomto spolupracujeme s Velkou Británií a školíme mimo

Spojené království mnoho ukrajinských důstojníků. Děkuji.
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PAN PATEL:   Poslední otázka, Alex Panetta, CBC News.

OTÁZKA:   Chtěl jsem se jen rychle zeptat na dvě věci, které se

objevily dříve na této tiskové konferenci. A (přes tlumočníka) mohl

byste odpovědět částečně francouzsky? To by bylo velmi oceněno.

(v angličtině) První se týká NATO a procesu přistoupení. Když

Švédsko a Finsko podaly žádost začátkem tohoto roku, postupovalo

to rychlostí blesku. Očekávali byste, že Ukrajina tímto procesem

projde tak rychle? Nebo s ohledem na úroveň složitosti a

souvisejícího rizika mluvíme v tomto konkrétním případě spíše o

letech než o měsících?

A druhý je na východní Ukrajině. Zbraňové systémy, které země

NATO poskytují Ukrajině, můžeme z vaší dřívější odpovědi usuzovat,

že na způsobu, jakým válka na východní Ukrajině probíhá, se nic

nezmění. Ale mohl bych se vás zeptat, zda existují nějaké pokyny,

nějaké jiné pokyny o tom, zda lze nebo nelze použít západní zbraňové

systémy na území východní Ukrajiny?

Děkuji.

SEKRETÁŘ BLINKEN: Otázka   Merci pour cette .

(Přes tlumočníka) Mohu jen zopakovat, že dveře NATO zůstanou

otevřené, a to i pro Ukrajinu. Existuje dobře známý proces pro země,

které se snaží vstoupit do NATO, proces, v němž Ukrajina, mimo

jiné, pokračuje, pokud si to přejí, Ukrajina a ukrajinský lid.

(v angličtině) Pokud jde o Finsko a Švédsko – jak víte, obě tyto země

byly velmi dlouholetými partnery NATO, kteří v mnoha ohledech byli

de facto spojenci po dlouhou, dlouhou dobu a pracovali ve velmi úzké

koordinaci. s NATO, které má velmi pokročilé armády, které jsou již

plně interoperabilní s NATO, s vybavením, které je také plně

kompatibilní s tím, co mají země NATO, a samozřejmě silné
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demokracie, které byly pro mnohé partnery jako součást Evropské

unie a s námi, mnoho, mnoho let. Takže si myslím, že to vysvětluje

rychlost, s jakou tento proces pokročil.

Pokud jde o agresi na východní Ukrajině a na jihu Ukrajiny a – ale

zejména nyní o údajnou anexi území – jsme v tom měli jasno. A jak

jste právě slyšeli Mélanie opakovat, nemá to žádnou platnost, žádnou

legitimitu, žádné právní postavení. Toto území zůstává Ukrajině.

Vždy bude součástí Ukrajiny. Nikdy neuznáme údajnou anexi tohoto

území. A jak jsem řekl, Ukrajina má plné právo bránit celé své území,

bránit lidi, kteří tam jsou, a vzít si zpět území, které jí bylo nezákonně

zabráno. A naše podpora Ukrajině bude pokračovat a tato podpora

může být použita, jak Ukrajina uzná za vhodné, v celé zemi k obraně

svého území a v případě potřeby k jeho získání zpět.

MINISTR ZAHRANIČÍ JOLY:   Takže pokud jde o Švédsko a

Finsko, evidentně si vážíme toho, že vstoupily do NATO. Byli jsme

první zemí na světě, která ratifikovala přistoupení. Protože jsou to

také arktické země, bylo v zájmu Kanady urychlit ratifikaci.

A jak jsem již zmínil, věříme, že Ukrajina by měla být součástí NATO.

Je to naše pozice již více než deset let a věříme v politiku „otevřených

dveří“.

(Přes tlumočníka) Ve francouzštině. Je evidentní, že pokud jde o nás,

je důležité, aby Švédsko a Finsko vstoupily do NATO. Proč? Protože

to jsou také země, které jsou součástí těchto zemí Arktidy. Nezbytně

tedy bylo v zájmu Kanady zajistit, aby rychle vstoupili do NATO. Ve

skutečnosti jsme byli první zemí na světě, která ratifikovala jejich

přistoupení. Nyní, pokud jde o Ukrajinu jako takovou, jsme vždy měli

politiku „otevřených dveří“. Naše stanovisko vždy bylo, že NATO [1]

 by se mělo stát členem NATO.

(v angličtině) To změní naši vojenskou strategii. jak budeme

reagovat? Na tuto otázku jsem odpověděl. Je zřejmé, že stejně jako

ministr – jak zmínil Tony, Putinova slova neuznáváme. Opět šíří lži.
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Je to součást politického divadla. Nikdo to nekupuje. A proto

nezměníme směr našeho jednání, a proto na tom budeme i nadále

spolupracovat s USA a všemi našimi evropskými protějšky. A

rozhodně musíme i nadále dělat více.

(Přes tlumočníka) Jak jsem řekl anglicky a jak jsem již dříve

odpověděl, neuznáme legitimitu referenda a samozřejmě Putinovy   

anexe. Pro nás je to politické divadlo, inscenace prezidenta Putina,

který nadále skutečně lže svému obyvatelstvu a celému světu.

Neexistuje absolutně žádná legitimita ohledně toho, co udělal. Proto

nezměníme běh věcí. Své jednání nezměníme. Právě naopak,

zdvojnásobíme úsilí pro ukrajinský lid, protože jsme přesvědčeni, že

se nyní nacházíme v období, kdy více než kdy jindy musíme být po

boku našich ukrajinských bratrů.

PAN PATEL:   Děkuji, Excelence.

[1]  Ukrajina
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